
初级汉语听力教学初探

以南京大学海外教育学院初级C班听力课教学为例
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［摘 要］ 本文主要探讨对外汉语听力教学相关理论与方法在课堂教学实践

中的具体运用。 首先，明确了听力课教学的目的与任务应是通过高频率的语音输

入及各种教学活动，使学习者建立和不断内化汉语语音和意义的对应联系，同时也

促进学习者对语言形式的部分习得；其次，论述了自上而下和自下而上的模式，以

及“理解后听“教学模式对于听力教学的启示。 在此基础上，结合初级C班的听力

教材及教学叶象的具体特点，总结出一套在教学实践中行之有效的教学方法和

策略。
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[Abstract] The purpose of this paper is to discuss the application of theo-

r.ies and methods related to the field of teaching listening in TCFL. First, the au

thor examines how the task of Chinese Listening classes should be considered as 

helping learners to establish and also constantly internalize the corresponding re

lations between sounds and meanings, and at the same time, making them ac

quire part of Chinese language forms. There are discussions on the application of 

Top-down and Bottom-up models, as well as the advantage of" Listening after 

Understanding" model. Then·, considering the spec山c teaching materials and the 

characteristics of students in a beginning C level class, the author presents a set 

of useful and effective teaching methods and strategies practiced in the Chinese 

Listening class to achieve its task. 
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＊ 南京大学海外教育学院将汉语长期进修生按入学时的汉语水平分为高级班 、中级班(A 、 B 两个等级）、初级班 (C、

D 两个等级）三个等级分班授课（由于是小班教学，根据人数，例如 C 班还可以分为 Cl 、C2 、C3 等各班）。 初级班中的 D

班为零起点班，C 班为具有一定汉语知识的基础班 。 ，
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